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Rezidencii v Egon Schiele Art Centrum počas augusta 2021 predchádzalo obdobie viacerých verejných 
prezentácii, dokopy piatich výstav, dvoch intervencií do verejného priestoru, reprízy tanečného 
predstavenia a to v časovom rozsahu zhruba troch mesiacov. Táto kumulácia bola z veľkej časti spôsobená 
rozvoľnením protipadnemických opatrení, kvôli ktorým sa množstvo udalostí nemohlo realizovať a teda sa 
odkladali. Plán, ktorý som si vytýčil uskutočniť počas AIR v ESAC, bolo spätne reflektovať tieto udalosti, 
v súvise s nadviazaním k ďalšej tvorivej činnosti tu. S tým mala súvisieť i postprodukcia zaznamenaných 
materiálov, ktoré mnohé samé o sebe boli špecifickými napr. tanečný film ako videodokumentácia 
interaktívnej inštalácie. Tento plán mal zabrať odhadom prvú tretinu mesiaca obývania priestoru 
rezidencie, no podmienky, ktoré tomu predchádzali - neustála pracovná vyťaženosť bez prestávky 
k odpočinku, spôsobili fyzickú a psychickú rezignáciu na akúkoľvek činnosť.  

Prvé dva týždne som sa namiesto postprodukcie učil odpočívať, a to snáď po prvý krát za posledné roky. 
Keďže sa jednalo o takpovediac telom vynútenú pasivitu, bol tento čas spojený so zmätením, spoločenskou 
rezignáciou a neustálim bezprizorným striedaním miest na sedenie či ležanie. Väčšinou sa ale jednalo 
o sedenie, pretože rezidenčná posteľ tu postrádala svoj balans, asi kvôli svojej akčnej histórii, pretože je 
zlomená a človek sa cíti ako na okraji priekopy, do ktorej postupne padá a ohýba chrbticu do protichodných 
tvarov k neskoršej chôdzi. To príliš nepomáhalo k uvoľneniu a rýchlejšej regenerácii s ustavičným pocitom, 
že niečo nestíham.  

Kým som prišiel ako sa s týmto pocitom nečinnosti vyrovnať, čo bol sám o sebe boj, prešli dva týždne. 
Nepridávala tomu ani skutočnosť, že i keď miesto je to na prvý pohľad romantické, v niečom silne 
anonymné - paradoxne k svojmu umiestneniu sa človek nachádza v podstate v epicentre denného turizmu 
a nočnej zhýralosti. Na jednej strane sa nachádza výhľad na Vltavu, pretekajúcej len niekoľko metrov pod 
oknom, po ktorej denne prepľujú na požičaných lodičkách odhadom stovky vyspevujúcich a vykrikujúcich 
(ahooooj!) skupiniek ľudí. Málokedy sa v jednej z lodí nachádzala len jedna sebavedomá, veľmi uvoľnená 
osoba.  

Z druhej strany je počas dňa až prapodivné ticho, keďže ulica, ktorá vedie popri rezidencii nie je turisticky 
atraktívna, oproti všetkým iným uliciam v okolí. Tiché miesto to ale úplne nie je, iba ak v porovnaní s tým 
čo sa deje o ulicu vyššie. Obrubníky a schodíky pri vstupných dverách rezidencie totiž slúžia k stretávaniu 
teenagerov, ktorí riešia svoje vnútorné pochody otvorene medzi sebou a popritom poťahujú svoje prvé 
cigarety. Je to poznať podľa toho, že im to stále padá z ruky a často riešia, kde tie cigarety zohnať. Okná, 
ktoré vedú do rezidencie sú špecificky tvarované, okenice staré, akoby aj pôvodné, takže sa hlasy 
rozhovorov akusticky lámu a človek sa tak nechcene zúčastňuje emócii stredoškolákov. V podstate ulica 
patrí hlavne im a pokiaľ som sa rozhodol obsadiť si na pár minút svoj obrubník k tomu si zapáliť, cítil som 
sa pomerne nepatrične, lepšie povedané – podozrivo. Môj unavený výraz a rezignácia na módne 
„vyladenú“ kombináciu trička, legín a krátkych nohavíc cez, podľa výrazov niektorých zablúdených turistov 
pôsobili, že si od nich budem pýtať ja tú cigaretu alebo ich ohrozím. Keby nasnežilo, vznikol by vyšliapaný, 
mokrý oblúk okolo týchto dverí.  

V noci, niekoľko metrov od rezidenčného centra ulica ožíva miestnym klubom a svoje pôsobisko 
rozprestiera výrazne po celej ulici. Jeden večer dokonca Dj hral priamo pod mojim oknom pre ryby v rieke. 
Medzi 19:00 až 21:00 ponúkajú podľa uvítacej cedule tzv. happy hours – 1+1 drink zdarma a to vo všedné 
dni, no najme extrémne v piatok, ako býva široko-spoločenským zvykom. V sobotu tiež. Skupinky sa 
zbiehajú a reflektujú piatok minulý, rozchádzajú sa, plačú, zoznamujú a obťažujú sa, a to nie len navzájom. 
Od polnoci do ranných hodín poskytujú zamknuté dvere rezidencie úľavu mnohým, pre ktorých boli toalety 
v klube obsadené. Ak človek dokáže zaspať, čo sa mi nepodarilo snáď ani raz tak, aby skoro ráno vyšiel von 



na vzduch, vydýchať prach, môže sa podariť, že pri otváraní dverí zmätie na zem zo schodíku flašku od 
šampanského, plechovky a iné. Väčšinou som vstal teda neskôr ako by človeka napadlo a medzitým niekto 
stihol ulicu vyčistiť, byť tak asi už zvykom - pravidelne zametať stopy noci minulej. Počas spomínaných 
dvoch týždňov, tých pasívnejších, boli tieto aktivity nočnej ulice tým „najvzrušujúcejším“ zážitkom. Dialo 
sa to samozrejme i v druhej polovici rezidencie, no to už som sa dokázal zamestnávať inak a z týchto 
udalostí sa stalo už len bežné pozadie mesta ako ho poznáme, či naň len spomíname. Nočné postávanie 
na cigarete v obklopení živočíšnych ľudí nebolo ničím prekvapivým ani zaujímavým, niekedy ale 
adrenalínovým za spomínanú nepatričnosť. Jedna scénka bola prinajmenšom k zapamätaniu, či skôr 
k nezabudnutiu, kedy som mal možnosť byť v blízkej prítomnosti nepovšimnutý, súčasťou celkom intímnej 
situácie dvoch teenagerov, s rusky prízvučnou angličtinou.  

Bolo jasné, že jeden bude blinkať, ale i naďalej bude mať potom chuť, ale nie energiu, sa ďalej baviť. Pri 
tom ako predo mnou v strede ulice vypúšťal svoju večeru na chodník, druhý ho motivoval ako 
k olympijskému výkonu „Put it all out yeah! And then we go back and fuck!“ Takto niekoľko minút 
s maskulínnou atmosférou v hlase, až sa nakoniec osoba motivujúca pridala do prúdu lietajúcich zvratkov, 
močením priamo do epicentra ich dopadu. Takto asi vyzerá otvorené kamarátstvo, hovoril som si vo svojej 
voayersky asociálnej nálade. 

Keďže som študoval na umeleckých školách, videl väčšie zverstvá a mám zvláštny zvyk zbierať podivné 
situácie do pamäti, bol tento sociálny kontakt, a nie len tento jeden príklad, podobný pocitu pasívneho 
sledovania seriálu. Veď na druhej strane, ľudia tu sedia v reštauračných terasách s výhľadom na miestne, 
odpadkami prejedené kačice, pri čom väčšina reštaurácii tu má na dennom menu práve kačice. Krumlov je 
takpovediac dokonalým zhmotnením romantiky ako irónie. Je prekŕmený samým sebou, ako tie kačice. 
Vyprázdnený tak ako moje budúce spomienky naň, suvenír prvých dvoch týždňov pasivity.  

Na konci polovice augusta, prvých dvoch týždňoch som začal upratovať ateliér v myšlienke, že predčasne 
odídem. Za tieto myšlienky nemohli tunajšie podmienky, ale vyčerpanie, ktoré som si sem sám doniesol 
a inokedy potrebná samota ho len predlžovala. I keď to môže vyznieť depresívne, rezidencia bola 
v mnohom významná, v pozitívnom zmysle slova, ako popíšem ku konci a to len stručne. Nikto by asi 
neprišiel na to, ak by som odišiel skôr. Stačilo by sa vrátiť na konci a odovzdať kľúče. Pochopil som, že ma 
sem nepríde nikto skontrolovať. Pokiaľ by som sa tu utopil v sprche, našli by ma po mesiaci nafúknutého 
ako kombuchu. Rezidenciu som opustil dokopy 3x, a to len vždy len na jednodňovú otočku, odinštalovať 
výstavu v Prahe, a návštevy kamaráta v Českých Budějoviciach. 

Po tom, čo som konečne upratal, čo netrvalo dlho, ma samozrejme prešla chuť odísť a nasledovné dva 
týždne som strávil prácou, pracovnými videohovormi a prípravou návrhov s pocitom znova nabiehajúcej 
energie a rozumnými úvahami, že by som mal tentokrát spomaliť. 

Postprodukciu spomínaných projektov, ktoré predchádzali rezidencii som odložil na iný čas a priestor 
a ďalej som sa venoval práci na potenciálnom predmete, či intervencii k lokálnemu kontextu. Vytvoril som 
návrh tzn. „galerijnej lavičky“ pre turistov, či sedačku, ktoré sa bežne v galériách vyskytujú a sú zároveň 
prítomné i v tunajšej galérii Egon Schiele. Objekt som nakoniec fyzicky nerealizoval, zostal iba ako koncept 
a vizualizácia (viz obrázok nižšie) na neskoršie časy (pre svoj univerzálnejší potenciál), pričom jedným 
z dôvodov bol za prvé ťažšie zohnateľný materiál a za druhé odhad, že by dielo nebolo možné umiestniť 
do tejto galérie, kvôli svojej zámernej nepohodlnosti. Odcestovať by s ňou nešlo a teda by tu zapadla 
prachom vo svojej tautologickej zbytočnosti. Mimo to som uskutočňoval menšie pokusy a skúšky, ktoré sa 



týkali choreografických zápisov, práce a pohybu v priestore, a množstvo rôznych zápiskov k pripravovaným 
projektom.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

(vizualizácia návrhu galerijnej sedačky) 

 



Ďalej som sa venoval štúdií situácie odohrávajúcej sa v pravidelných časoch na rieke vedľa tečúcej a to 
konkrétne jednému z viacerých turistických sprievodcov, ktorého mohutný hlas mi zafarboval tunajší 
pobyt po celú dobu svojho trvania. Vznikal textový prepis i audio nahrávky týchto jeho naučených 
komentárov, na práve tom úseku cesty, ktorú bolo za oknom rezidencie počuť. Hranice okna akoby boli 
pomyselné strihy začiatku a konca, výrezy z celkového monológu v dĺžkach zhruba jednej minúty. Na 
rovnakom úseku totiž vždy vychádzalo, že rozprával dva či tri rovnaké príbehy pre záujem turistov 
popíjajúcich pivo i víno na veľkej drevenej plti, ktorú ale nadnášal v skutočnosti nafukovací čln ponorený 
vo vode. Bizarnosť podávaných informácii na tomto úseku, alebo skôr spôsob bol vskutku fascinujúci. 
Komentár bol pod vplyvom reklamných vstupov na lokálne atrakcie. Sprievodca sa ale vynachádzal, a po 
každé svoj naučený výklad varioval, improvizoval, asi za predpokladu udržania si vlastnej príčetnosti, či 
potrebe byť vždy originálny. Uvádzam dva príklady zaznamenanej plavby pre porovnanie, ktorým 
predchádzalo vždy oboznámenie o miestnych pivovaroch, prednesené ako „zajímavej fakt:  

a) Mladí lidé ve věku od 18 do 23 let, pijí dnes méně alkoholu, protože jsou uvěznení na sociálních 
sítich.  

b) Dnes mladí lidé ve věku od 18 do 24 let, nepijou tolik alkoholu a berou méne drog než v minulosti, 
za co může právě závislost na sociálních sítích!“ 

Ďalej pokračoval o Schielem, že je to v Rakúsku známe meno a jeho maminka sa v Krumlove narodila, a 
Egon kreslil „nahaté holčičky“ miestnych bohatých ľudí... a takto solil v rôznych variáciách pravidelne, 
niekoľkokrát denne. 

Tieto zápisky majú predstavovať v stručnosti identitu miesta samotnej rezidencie, vonkajšie vplyvy 
v pohybe. Bola by z toho určite zaujímavá publikácia, venovaná konkrétnemu miestu a jeho premenám 
v čase vo vzťahu k turizmu (k čomu by človek potreboval stráviť dokumentáciou viac ako som tu strávil 
času ja – a keby niekto z čítajúci tento text bol budúcim rezidentom/*tkou, môže naviazať). Zároveň 
zaujímavý pohľad do premýšľania samotnej osoby performera.  

Zvyšný čas som venoval prípravou nadchádzajúcich projektov, návrhu vlastnej výstavy pre Galeriu 
OFF/Formát v Brne, spolu s ďalšou výstavou, v spolupráci s dvoma umelcami kde figurujem ako kurátor. 
Mimo to som pripravil návrh intervencie do verejného priestoru pre tri tanečníčky, pre zatiaľ neurčité 
miesto. V skratke som sa teda pripravil na ďalšiu nadchádzajúcu túru po galériách a kultúrnych centrách. 
Časť sústredenia som venoval ďalšiemu vývoju umeleckej skupiny INSTITUT INSTITUT, adaptácii nových 
členov v kolektíve, ktorého som súčasťou.  

 

(Vizualizácia výstavného projektu) 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

(Vizualizácia 
výstavného projektu) 

 

 

 



Fyzického kontaktu v rámci rezidencie bolo naozaj minimálne, celý by sa dal zložiť len s interakcie 
s pracovníkmi a pracovníčkami ESAC, ktorí pokiaľ bolo niečo treba komunikovať, vychádzali vo všetkom 
veľmi ústretovo! Posledné tri dni som sa narazil z druhou rezidentkou z rakúskeho apartmánu, zasmiali 
sme sa pri káve na pomerne podobne asociálnej skúsenosti posledného mesiaca.  

Je nutné povedať, že samotná rezidencia bola veľmi nápomocná v tom upratať si veci v hlave, pri čom 
vzniklo množstvo písomného a dokumentačného materiálu k ďalšiemu spracovaniu a rozvíjaniu 
a v neposlednom rade dala možnosť otvoriť novým prístupom k tvorbe a témam. 

Zvyšok času som venoval potrebnej štúdii odborných textov, jednej beletrie a videním troch celovečerných 
filmov, ktoré ma nijak zvlášť nezaujali. Prvý (Boxing Helena) neodporúčam, druhý mohol byť na svoju dobu 
progresívnym (American Splendor) a tretí bola kvalitná zmeska intelektuálnej nudy z dokonalosti, ktoré by 
sa obišli bez referencií iné filozofické či psychoanalytické diela (I'm Thinking of Ending Things...) 

Nočné pokusy o zaspávanie sa zlepšili príchodom studenšieho počasia, čo iba čiastočne odrazilo na 
nočnom hluku (naozaj iba čiastočne), za kedy som nahradil zvuk exteriéru počúvaním podcastu Conan 
O´Brian Needs a Friend, ktorý budem mať s týmto miestom spojené.  

Jedna z vecí, ktoré som celý mesiac odkladal, bolo aspoň nejakým spôsobom sa zúčastniť miesta z pozície 
klasického turistu, nakoniec až naozaj do poslednej chvíle. Bola to návšteva neďalekej turistickej atrakcie, 
zrkadlového bludiska, za zámerom poriadnej reflexie. Čo sa mi nakoniec nepodarilo.  

Tomáš Moravanský 

 

(Kvietok vyrástol mi v sprche) 

https://www.institutinstitut.com/moravansky

